
ماج�راي مقاوم�ت ميكروب ه�ا در براب�ر 
آنتي بيوتيك ها  قصه تازه اي نيست؛ مقاومتي 
كه از يك واس�طه باقيمانده آنتي بيوتيك در 
محصولات دامي و ماكيان به بدن ما وارد شده 
و مقاومت ميكروبي ايجاد مي كند و از س�وي 
ديگر با تجويز بي رويه آنتي بيوتيك ها از سوي 
پزش�كان و گاه�ي ه�م خود درماني هايي كه 
ب�راي صرفه جويي در پرداخ�ت ويزيت اتفاق 
مي افت�د. اين چالش ح�الا با اپيدم�ي كرونا و 
تجويز دس�ت و دلبازانه تر آنتي بيوتيك ها از 
سوي پزشكان جدي تر شده است، به گونه اي 
كه رئيس مركز مديري�ت بيماري هاي وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشكي مي گويد، 
تنها 15 درصد بيماران كرونايي بستري ش�ده 
در بيمارستان ها به آنتي بيوتيك نياز دارند در 
حالي كه ۷5 درصد آنها آنتي بيوتيك را دريافت 
مي كنند. بنا به تأكيد وي بخش عمده مقاومت ها 
نس�بت به ميك�رو ارگانيس�م در بخش هاي  
آي س�ي ي�و بيمارس�تان ها اتف�اق مي افتد. 

وقتي كرونا هم به فهرست بيماري هاي ويروسي 
اضافه ش��د و اين ويروس خيلي وقت ها با عفونت 
ريوي همراه بود و اي��ن عفونت در نهايت به مرگ 
بيماران منجر مي ش��د، بس��ياري از پزشكان در 
نس��خه بيماران كروناي��ي خود حتم��اً انواعي از 
آنتي بيوتيك ه��ا را هم تجوي��ز مي كردند، اما اين 
مسئله در كنار خود درماني شايع در بين مردم كه 
به دلايل مختلف از جمله فرهنگ غلط خود درماني 
و خيلي وقت ها هم براي پرهيز از پرداخت ويزيت 
پزشك و دلايل اقتصادي اتفاق مي افتد و همچنين 
باقيمانده آنتي بيوتيك در گوش��ت، مرغ و ش��ير 
چالش قديم��ي و جهاني مقاوم��ت ميكروبي را 
جدي تر كرده به طوري ك��ه محمد مهدي گويا، 
رئيس مركز مديريت بيماري هاي وزارت بهداشت 
مي گويد: » بيم��اران كرونايي بس��تري ش��ده در 
بيمارستان ها ۱۵ درصد نياز به آنتي بيوتيك  دارند 
در حالي كه ۷۵ درصد آنها آنتي بيوتيك را دريافت 

مي كنند.«
  افزايشي ش�دن رون�د كاهش�ي تجويز 

آنتي بيوتيك   با كرونا 
سال گذشته بود كه محمدرضا شانه  ساز، رئيس 
وقت س��ازمان غ��ذا و دارو از كاه��ش ميانگين 
نس��خه هاي تجوي��زي ح��اوي آنتي بيوتيك در 
س��ال هاي اخير خب��ر داده بود، به نح��وي كه از 
۴۵ درصد در س��ال ۱۳۹۰، به زير ۴۰ درصد در 
سال ۱۳۹۸ رسيده اس��ت. اين در حالي است كه 
براساس شاخص اعلام شده از سوي سازمان جهاني 
بهداش��ت، به صورت ميانگين ۳۰ درصد نس��خ 

حاوي آنتي بيوتيك هستند. حالا به گفته محمد 
مهدي گويا، رئيس مرك��ز مديريت بيماري هاي 
وزارت بهداشت با وقوع پاندمي كوويد ۱۹ بسياري 
از مشكلات بهداشتي و دارويي كه براي كنترل آنها 
برنامه ريزي شده بود، تحت تأثير اين پاندمي قرار 

گرفت و به فراموشي سپرده شد. 
 خطر قريب الوق�وع مقاومت ميكروب ها 

به داروها
گويا با هش��دار به افزايش بي رويه مصرف دارو و 
ايجاد مقاومت ميكروبي ب��راي درمان بيماري ها 
مي افزايد: » مصرف بي رويه دارو در بيمارستان ها 
زياد است در حالي كه مس��ئولان بهداشت اعلام 
مي كنند خطر قريب الوقوع مقاومت ميكروب ها 
به داروهايي كه براي درمان به كار مي رود، وجود 
دارد. در حال حاضر اين نگراني به وقوع پيوس��ته 
و باي��د داروها به درس��تي و ميزان لازم توس��ط 
پزشك به بيمار براي مصرف آموزش داده شود تا 

مقاومت دارويي رخ نده��د.« به گفته وي بعضي 
از درمان بيماري ها به صورت بس��تري و سرپايي 
در بيمارستان ها به علت بروز مقاومت ميكروبي 
با سختي زيادي روبه رو هس��تند، به عنوان مثال 
بيماري س��ل كه در بازه زماني ش��ش ماه بيمار 
مي تواند كاملًا بهبود يابد به دليل مصرف ناش��ي 
از داروهاي بي رويه، مقاوم شده و درمان هاي قبلي 
روي آن مؤثر نيس��تند، بايد بيمار را  با داروهاي 
گرانقيمت تر و پرعارضه تر تحت م��داوا قرار داد و 

۶۰درصد موجب بهبودي بيمار مي شود. 
 رئيس مركز مديريت بيماري هاي وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشكي تأكيد مي كند: »عوامل 
مختلفي در بروز مقاومت ميكروبي دخيل هستند و 
بسياري از اين مقاومت ها نسبت به ميكرو ارگانيسم 
در بخش هاي آي س��ي يو بيمارس��تان ها اتفاق 
مي افتد كه اميد است برنامه ريزي مناسبي در اين 

زمينه انجام شود.«

   پرمصرف ترين آنتي بيوتيك
بهرام دارايي، رئيس سازمان غذا و دارو در پيامي 
به مناس��بت آغ��از هفت��ه آگاه س��ازي داروهاي 
آنتي ميكروبيال به مصرف بي رويه آنتي بيوتيك ها 
هشدار داد و گفت: »بر اساس آمارنامه سال ۱۳۹۹، 
آموكسي سيلين پرمصرف ترين آنتي بيوتيك در 

كشور است.«
وي با بيان اينكه مقاوم��ت ميكروبي به يكي از پر 
اهميت ترين مسائل بهداش��ت عمومي از منظر 
سازمان بهداشت جهاني تبديل شده است، افزود: » با 
شروع فصل سرما و شيوع عفونت هاي تنفسي، يكي 
از مواردي كه بايد به آن توجه داشت، اين است كه 
اولاً بهداشت فردي بايد با جديت رعايت شود و در 
صورت ابتلا به برخي بيماري هاي ويروسي شايع 
مانند سرماخوردگي، آنفلوآنزا و همچنين بيماري 
كرونا، نياز به مصرف آنتي بيوتيك نيست، مگر آنكه 
همزمان با عفونت ويروس��ي، عفونت باكتريايي 
همراه شده باشد. بنابراين در صورتي كه اقدامات 
پيشگيرانه لازم صورت نگيرد و به اصول تجويز و 
مصرف منطقي داروهاي آنتي باكتريال توجه نشود، 
اس��تفاده بيش از حد از آنتي بيوتيك ها، منجر به 

گسترش مقاومت ميكروبي خواهد شد.«
 مقاومت ميكروب�ي در دام و تس�ري آن 

به انسان
مقاوم��ت ميكروبي در دام ها ه��م بخش ديگر از 
اين ماجراست كه با مصرف گوشت و شير آلوده 
به بقاياي آنتي بيوتيك ه��ا، به مقاومت ميكروبي 
در انسان منجر مي شود.  به گفته محمد حبيبي، 
رئيس مركز ملي تش��خيص و آزمايش��گاه هاي 
مرجع و مطالعات كاربردي سازمان دامپزشكي 
مواردي كه در حوزه انس��اني منج��ر به مقاومت 
ميكروبي مي شود، در حوزه دامي هم اين اتفاقات 
مي افتد. در واقع پاسخ ندادن به درمان هاي عادي 
و درمان هاي ارزانقيمت، جواب ندادن به داروهاي 
قديمي موجود  و مصرف زياد آنتي بيوتيك در دام 
از عواملي اس��ت كه مقاومت ميكروبي باعث آنها 
مي شود و متأسفانه اكنون در جامعه ما اين پديده 
وجود دارد كه بايد ب��راي آن برنامه ريزي ويژه اي 
داشته باشيم.  وي با تأكيد بر اينكه سالانه سازمان 
دامپزشكي باقيمانده آنتي بيوتيكي را هفت مورد 
NRP در زمينه فرآورده ه��اي خوراك دامي كه 
سر س��فره مردم مي روند، به صورت ملي پايش 
مي كند، مي افزايد: » ما در برنامه NRP در س��ال 
گذشته هم در گوشت مرغ و هم در گوشت قرمز 
باقيمانده سموم، فلزات سنگين و آنتي بيوتيك ها 
را بررسي كرديم و خوش��بختانه در اين دو مورد 
باقيمانده آنتي بيوتيكي را كه باعث ضبط لاش��ه 

شود، نداشتيم.«
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معاون سابق وزارت صمت هم نعمت زاده و هم شريعتمداري را از ثبت سفارشات غيرقانوني خودرو مطلع دانست

معاون وزير تقصير را گردن وزير سابق انداخت!

افزايش تجويز غير منطقي آنتي بيوتيك در بحران كرونا
تنها 15 درصد بيماران كرونايي بستري شده در بيمارستان ها به آنتي بيوتيك نياز دارند

 اما ۷5 درصد آنها آنتي بيوتيك  را دريافت مي كنند

در پنجمين جلس�ه 

عليرضا سزاوار
دادگاه مع�روف ب�ه   گزارش  2

ثبت سفارش خودرو، 
متهم رديف اول، نقش خ�ود را انكار و تأخير 
سازمان توس�عه تجارت در بس�تن سامانه را 
مش�كل اصلي معرفي كرد. يك�ي از معاونان 
سابق وزير س�مت هم از آگاهي نعمت زاده و 
ادام�ه اتفاق�ات دوران وي در دوران وزارت 

شريعتمداري خبر داد. 
پنجمين جلسه دادگاه رسيدگي به اتهامات ۹۹ 
متهم پرونده معروف به ثبت سفارش، با موضوع 
قاچاق س��ازمان يافته خودرو ديروز به رياس��ت 

قاضي صلواتي برگزار شد. 
در ابتداي جلس��ه، قاضي صلوات��ي ضمن اعلام 
رسميت جلسه دادگاه و تفهيم اتهام متهم رديف 
اول، با توجه ب��ه اينكه كيفرخواس��ت در چهار 
جلسه قبلي قرائت ش��ده بود از متهم رديف اول 
خواس��ت در جايگاه قرار گيرد و دفاعيات خود 

را شرح دهد. 
 خودروها از آسمان آمده بود؟!

ابوالفضل صيادي، )مدير اجرايي وقت ش��ركت 
فناوران اعتماد راهبر( ضمن رد اتهام انتس��ابي 
خود مدعي ش��د: آن طور كه در كيفرخواس��ت 
آمده من مدير اجرايي ش��ركت فناوران اعتماد 
راهبر نبودم و هيچ سمتي نداشتم. من ۱۱ دي 
ماه ۹۵ از س��امانه ثبت س��فارش منفك شدم و 
در آنجا كارش��ناس برنامه نويس بودم. به دنبال 
صورتجلس��ه ۱۹ دي ماه ۹۵ مقرر ش��د تمامی 
دسترسي ديتا هاي سيستم سامانه ثبت سفارش 
را تحويل نماينده شركت راهبر كنم. من تمامی 
ديتا ها را تحويل ش��ركت مربوط��ه دادم و هيچ 

سمتي نداشتم. 
صي��ادي اف��زود: ورود خ��ودرو در تاري��خ ۱۲ 
دي م��اه ۹۵ نام��ه اش ب��ه س��ازمان توس��عه 
تجارت)زيرمجموع��ه وزارت صم��ت( آمده، اما 
مديران وقت وزارت و سازمان، سامانه را نبستند 
و تا تاريخ ۲۲ همان ماه باز بود و شركت فناوران 
اعتماد راهبر مسئوليت را بر عهده داشت و پس از 
آن ديگر هيچ خودرويي حق واردات نداشت؛ مگر 

اينكه نمايندگي رسمي باشد. 
قاضي صلواتي هم در واكنش به دفاعيات متهم 
گفت: آي��ا بيش از ۶ ه��زار خودرو وارد ش��ده از 

آسمان آمده بود؟

 پليس فتا، متهم را شناسايي كرد
صيادي گف��ت: م��ن نميدانم، بررس��ي كنند تا 
مشخص شود من كجاي اين ماجرا قرار دارم؟ من 
به كرات با مديران سازمان توسعه تجارت مكاتبه 
كردم و گفتم مشكلات امنيتي زيادي است و بايد 
رسيدگي شود. به آقاي خس��روتاج)معاون وقت 
وزارت صمت( گفتم كه س��امانه ثبت س��فارش 
امنيت خوبي ندارد و به دليل بي توجهي آنها برخي 
از موضوعات را به وزارت اطلاعات اطلاع مي دادم. 
پس از صحبت هاي متهم ردي��ف اول، نماينده 
دادستان در واكنش به دفاعيات وي گفت: عمده 
دفاعيات متهم در سه محور است؛ دفاع اول اين 
است كه مي گويند سمت نداشتند و دقيقاً ايراد 
ما اين است كه اگر سمت نداشتيد چرا اطلاعات 
س��امانه در اختيار ش��ما بوده اس��ت؟ مورد دوم 
اين اس��ت كه متهم مدعي است كه به اطلاعات 
دسترسي نداش��ته، اما پليس فتا سه بار ورود با 
اسم ايشان را تأييد كرده است. مورد سوم هم اين 
اس��ت كه اكثر متهمان اين پرونده صيادي را به 
عنوان مسئول ثبت سفارش مي شناسند و همه 

نام او را مي آورند. 
يزداني فر با اش��اره به بخش��ي از اظهارات متهم 
رديف اول در س��ازمان بازرسي كل كشور  گفت: 
آقاي صيادي به سامانه دسترسي كامل داشته و 
همه كاره بوده  و از قرار دادن دسترسي ها براي 

نفر بعدي امتناع مي كرده است. 

 براي م�ن روش�ن نيس�ت موكل�م چه 
كرده است

قاضي صلواتي هم خط��اب به متهم گفت: با اينكه 
كارمند سازمان توسعه بوديد، در سه قرارداد دخالت 

داشتيد، چه توضيحي در اين خصوص داريد؟
صي��ادي گف��ت: اين موض��وع در يك ش��رايط 
اضطراري رقم خورد. من دنبال س��ود و منفعت 

مالي نبودم و قصدم انجام يك كار خير بود. 
قاضي صلواتي هم پاس��خ داد: همه كاره قرارداد 
ش��ما بوديد. نقش ش��ما غير از تأمي��ن نيرو در 
قرارداد ها چه بوده اس��ت؟ اگر كارمند س��ازمان 
بودي��د نمي توانس��تيد در قرارداد ه��ا نق��ش 

داشته باشيد. 
در اين زمان، وكيل صيادي ضمن قرارگيري در 
جايگاه گف��ت: موضوع جعل و خروج از آرش��يو 
براي بعد از تاريخ ۲۲ دي ماه ۹۵ اس��ت. اين در 
حالي است كه موكل من پيش از آن ارتباط خود 

را با سازمان قطع كرده بود. 
در ادامه يكي ديگ��ر از وكلاي صي��ادي هم در 
جاي��گاه قرار گرف��ت و گفت: اته��ام اول موكلم 
اخلال در نظام اقتصادي اس��ت، ام��ا در تعريف 
عنصر مادي جرم، هيچ تعريفي در قانون مجازات 
اخلالگران در نظام اقتصادي ارائه نشده  و صرفاً به 
بيان مصاديق بسنده شده است. براي من روشن 
نيست موكل من در كدام بخش از اين جرم نقش 

داشته است. 

 تويوتا به  جاي جرثقيل وارد كردند
نماين��ده دادس��تان در ادامه جلس��ه دادگاه در 
واكنش به دفاعيات وكلاي متهم صيادي گفت: 
كل سامانه ثبت سفارش شامل پشتيباني، طراحي 
و مديري��ت و صفر تا صد س��امانه دس��ت متهم 
بوده است. جعل در سامانه ثبت سفارش به چند 
صورت بوده است. مورد اول از طريق تغيير تاريخ 
بوده و مورد دوم به اين ش��كل بوده كه در تاريخ 
ممنوعيت ثبت س��فارش ايجاد شده است. مورد 
ديگر، تغيير اطلاعات كالا بوده است؛ به طور مثال 

يك جرثقيل به تويوتا تغيير كرده است. 
 شناسايي مجرم كار من بود!

مجتب��ي  دوم،  ردي��ف  مته��م  ادام��ه  در 
خسروتاج)معاون س��ابق وزيرصمت( به دستور 
قاضي صلوات��ي در جايگاه ق��رار گرفت. قاضي 
صلواتي ضمن تفهيم اتهام به متهم خسروتاج از 

وي خواست تا دفاعيات خود را شرح دهد. 
خس��روتاج ضمن رد اتهام انتسابي گفت: اولين 
ش��اكي در اين پرونده من هستم! من در كجاي 
اين پرونده در وقوع جرم معاونت كردم؟ شناسايي 
مجرم در اي��ن پرونده كار بنده بوده اس��ت! يك 
عده واردكننده كه از مردم پيش از واردات پول 
مي گرفتند، معلوم است وقتي محدوديت براي 

واردات ايجاد شود، صدايشان درمي ايد. 
 تازه فهميدم چه بلايي سر اين مملكت آمده!

خس��روتاج افزود: ش��هريور ۹۵ وارد س��ازمان 
شدم و آبان ۹۷ به خاطر قانون منع به كارگيري 
بازنشس��تگان از آن مجموع��ه خ��ارج ش��دم. 
نعمت زاده)وزي��ر صمت دول��ت يازدهم( به من 
گفته بود كه در آنجا ثبت سفارش مسئله دارد و 
به همين دليل با حراست جلسه گذاشتم. زماني 
كه متوجه شدم چه خبر است، تازه فهميدم چه 

بلايي سر اين مملكت آمده است. 
وي افزود: در ادامه ما قرارداد را با شركت راهبر 
بستيم و در قرارداد ها به صراحت گفته شده براي 
امنيت شبكه، سخت افزار، نرم افزار و پشتيباني 
اس��ت. اين هم بگويم كه خودرو كالاي ممنوع 
ب��راي واردات تلقي نمي ش��ود و پ��س از اعلام 
محدوديت از س��وي وزارت در سال۹۶ در دوره 
وزير بعدي هم ايج��اد محدوديت براي خودرو 
صورت گرفت و مشكلات فقط مربوط به دوره 
مديريت من نيس��ت.  در نهايت قاضي صلواتي 

ختم جلسه را اعلام كرد. 

 متخصص مغز و اعصاب گفت: عصبانيت، تش��نگي، گرسنگي، بوي 
عطر و سيگار، گريه و نور شديد مي توانند سردردهاي ميگرني را تشديد 
كنند كه در بين همه اين عوامل عصبانيت و فش��ارهاي روحي عامل 

مهم تري است. 
  رئيس مركز مديريت بيماري هاي واگير وزارت بهداشت گفت: امسال 
واكسن هاي توليد داخل آنفلوآنزاي كشور را داريم. سال گذشته عمده 
واكسن ها را وارد مي كرديم، ولي امسال به هر دو امكان دسترسي داريم 
و تا جايي كه بتوانيم از واكسن توليد داخل كه كاملًا بررسي شده است، 
استفاده مي كنيم. در صورت لزوم و در صورت كمبود از منابع خارجي 

تهيه مي كنيم. 
  سرپرست سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر تهران از پيگيري 
براي اختصاص ۱۰۰ قطعه زمين ۲۰۰ متري در سطح شهر تهران به 

اورژانس كشور خبر داد. 
  رئي��س كان��ون بازنشس��تگان مس��تمري بگيران گفت: امس��ال 
س��هم بازنشس��تگان تأمين اجتماعي تهران در ارتباط با دريافت وام 
قرض الحسنه ۴۲ هزار نفر است كه از اين تعداد تا كنون ۲۸ هزار نفر وام 
خود را دريافت كرده اند و مابقي نيز طي بازه زماني مشخص با مراجعه به 

سايت كانون بازنشستگان تهران وام خود را دريافت مي كنند. 
  سازمان پزشكي قانوني كشور اعلام كرد: ۲هزارو۴۹۰ نفر در نيمه 
نخست سال جاري بر اثر سوءمصرف مواد مخدر در كشور جان خود را از 
دست دادند كه از اين تعداد ۲هزارو۱۲۳ نفر مرد و ۳۶۷ نفر زن بودند. 

  سازمان هواشناسي اعلام كرد: سه شنبه و چهارشنبه با ورود سامانه 
بارشي به ايران بارش ها را در نيمه شمالي كشور به شكل برف و باران، 

تند باد و كاهش محسوس دما را خواهيم داشت. 

حسین سروقامت سازمان بازرسي كل كشور 
به سازمان محيط زيست اخطار داد

كار تقريباً هيچ محيط  زيست
 براي آلودگي هوا !

عملكرد س�ازمان محيط زيس�ت در بح�ث كاه�ش آلودگي هوا 
نامشخص اس�ت. بس�ياري از كارشناس�ان معتقدند اين سازمان 
تاكنون در بحث وظاي�ف قانوني خود در كاه�ش آلودگي هوا كار 
مؤثري را انج�ام نداده اس�ت. در همين خصوص مع�اون نظارت و 
بازرس�ي امور توليدي س�ازمان بازرسي كل كش�ور با برشمردن 
تكاليف دس�تگاه هاي مس�ئول در موضوع آلودگي ه�وا تصريح 
كرده اس�ت، در اين قان�ون، س�ازمان حفاظت محيط زيس�ت دو 
تكليف قانون�ي دارد؛ يك دس�ته از آنه�ا، ناظر ب�ر تكاليف خود 
دس�تگاه اس�ت و دس�ته ديگر نيز نظ�ارت ب�ر اج�راي قانون و 
آيين نامه هاي قانوني اس�ت. بنابراين انتظار داريم اين سازمان به 
هر دو وظيفه خود عمل كند و در اين زمينه اخطار لازم را داده ايم. 
غلامعباس تركي، معاون نظارت و بازرسي امور توليدي سازمان بازرسي 
كل كشور در نشست اجراي قانون »هواي پاك«، ضمن تبيين اهميت 
موضوع آلودگي هوا و وضعيت نامناسب آلودگي هوا در كلانشهرها به 
خصوص ش��هر تهران گفت: انتظار داريم علاوه بر پيگيري دستگاه ها، 
رسانه ها و افكار عمومي نيز عمل به وظايف قانوني دستگاه هاي اجرايي 

مرتبط را مطالبه و نقد كنند. 
معاون نظارت و بازرس��ي امور توليدي س��ازمان بازرس��ي كل كشور 
با برشمردن تكاليف دس��تگاه هاي مس��ئول گفت: در حال حاضر در 
خصوص موضوع آلودگي هوا در شرايط اضطراري و آستانه بحران قرار 
داريم و اگر شرايط كرونا و كاهش محدوديت ها نبود، امروز در بحران 
واقعي قرار داش��تيم، بنابراين با توجه به وضعيت اضطرار و مفاد قانون 
مديريت بحران، نيازمند راهبري واحد براي پيگيري و هماهنگي بين 

دستگاه ها هستيم. 
تركي تصريح كرد: بررسي هاي سازمان بازرسي كل كشور حاكي از آن 
است كه بسياري از تكاليف قانوني دستگاه ها، اجرا نشده است. در اين 
قانون اعتبار لازم نيز پيش بيني ش��ده و در ماده ۳۳ قانون هواي پاك 
به طور صريح تعيين شده است. از طرفي بررسي هاي سازمان بازرسي 
كل كشور نشان مي دهد مفاد ماده ۳۳ مذكور و ساير مقررات در زمينه 
تأمين بودجه و هزينه كرد به درس��تي و كامل محقق نش��ده و ما نيز 
پيگيري هاي لازم در اين زمينه را انجام خواهيم داد تا مش��خص شود 
آيا منابع  براي كنترل آلودگي هوا مورد استفاده قرار گرفته يا تخطي 
شده است.  وي افزود: در اين قانون، سازمان حفاظت محيط زيست دو 
تكليف قانوني دارد؛ يك دسته از آنها، ناظر بر تكاليف خود دستگاه است 
و دسته ديگر نيز نظارت بر اجراي قانون و آيين نامه هاي قانوني است. 
بنابراين انتظار داريم اين سازمان به هر دو وظيفه خود عمل كند و در 

اين زمينه اخطار لازم را هم داده ايم. 
تركي خاطر نشان كرد: هم در سال ۹۹ و هم در سال جاري بازرسي هاي 
متعددي را انجام داده ايم و نشست هاي تخصصي در اين زمينه برگزار 
شده اس��ت. در همين راستا دس��تگاه هاي متخلف را به مراجع قانوني 
معرفي كرده ايم و با احراز تخلف و ترك فعل چند دستگاه، موضوع به 

هيئت تخلفات نهاد رياست جمهوري اعلام شده است. 
وي تصريح كرد: دستگاه هاي مسئول در زمينه تأمين بودجه و اعتبارات 
موضوع قانون را دنبال كنند ت��ا منابع موجود براي اجراي قانون هواي 
پاك تأمين ش��ود.  معاون س��ازمان بازرسي كل كش��ور همچنين از 
دستگاه هاي ذيربط در قانون هواي پاك خواست نسبت به ثبت اقدامات 

خود در سامانه پايش قانون هواي پاك اقدام كنند. 
وي در عي��ن حال خواس��تار تش��كيل كميت��ه تخصصي ب��ا حضور 
س��ازمان برنامه و بودجه، وزارت اقتصادي و دارايي و سازمان حفاظت 
محيط زيست به منظور هماهنگي و تدوين ش��يوه نامه وصول و نحوه 
هزينه كرد اعتبارات و درآمدهاي حاصل از اج��راي قانون هواي پاك 
شد؛ به نحوي كه تمامی درآمدهاي ناش��ي از جريمه هاي موضوع اين 
قانون تفكيك و در اجراي ماده ۳۳ قانون هواي پاك به منظور تكاليف 

قانوني تخصيص يابد. 

دوستي از شما چيزي خواسته كه از عهده انجام آن بر نمي آييد؛ 
همكاري از دختر شما خواستگاري كرده كه چندان دل خوشي 
از او نداريد؛ صاحبخانه مبلغي بر اجاره افزوده كه با دخل و خرج 

شما همخواني ندارد... 
در اين موارد چه مي كنيد؟

مجبوريد شانه خالي كنيد و زير بار نرويد، اما مي توان تندي و 
تيزي اين روگرداني را گرفت؟ 

آري؛ فرمول ويژه من »ارائه پيشنهاد جايگزين« است. 
من اين كاره نيس�تم، اما كس�ي را مي شناس�م كه راس�ت كار 
شماست. دختر من مشغول تحصيل است، اما كسي را مي شناسم 
كه از ازدواج با او پشيمان نمي شويد. من امكان پرداخت اجاره 

بيشتر را ندارم، اما مبلغ رهن را اضافه خواهم كرد... 
مي دانيد مزيت اين روش چيست؟ اينكه اگر شما به ناچار راهي 

را بسته ايد، با بزرگواري و سخاوت راه ديگري گشوده ايد!
اين پيشنهاد يك اشانتيون جذاب نيست؟!
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كنكور حذف نمي شود
علم�ي  جام�ع  نقش�ه  اج�راي  راهب�ري  س�تاد  دبي�ر 
داد.  خب�ر  سراس�ري  كنك�ور  نش�دن  ح�ذف  از  كش�ور 
 منصور كبگانيان، دبير ستاد راهبري اجراي نقشه جامع علمي كشور 
درباره احتمال حذف كنكور اظهار كرد: كلمه كنكور يعني سنجش و 

پذيرش كه در قالب اين معني حذف شده است. 
او افزود: س��نجش در كنكور يعني اينكه ۶۰ درص��د آن به آموزش و 
پرورش واگذار شده اس��ت و ۴۰ درصد باقي مانده به خود داوطلب بر 

مي گردد كه در مدت زمان چهار ساعت بايد آزمون كنكور دهد. 
كبگانيان تصريح كرد: كنكور سراسري قرار شده تا دو بار در سال برگزار 
ش��ود، بنابراين اگر به ش��كل قبلي كنكور كه هيجان و نگراني وجود 
داشت، نگاه كنيم بايد گفت كه كنكور برداشته شده است، ولي سنجش 
و پذيرش همچنان در كنكور وجود دارد.  دبير س��تاد راهبري اجراي 
نقشه جامع علمي كشور گفت: اگر سنجش و پذيرش در كنكور وجود 
نداشته باشد، ديگر عدالتي نخواهد بود، بنابراين كنكور حذف نشده است 
و نخواهد شد؛ با برگزاري دوبار در سال آن را ساماندهي خواهيم كرد. 

زهرا چيذري
  گزارش  یک

فقط يك قانون خوب
 هوا را خوب نمي كند

ش��ايد بتوان گفت يكي از نقاط ضعف مديريت كشور تصويب قوانين 
با ظاهري خوب اما غير قابل اجرا باش��د. اين نكته داراي دو اثر منفي 
است؛ اولي اينكه در نظر مردم قبح قانون شكسته مي شود و دوم اينكه 
اثربخشي آن كمرنگ مي ش��ود. ش��ايد نمونه اي از اين موضوع قانون 

هواي پاك باشد. 
به نظر مي رس��د در تدوين قوانين و مقررات بهتر است قبل از تصويب 
نهايي از سوي دستگاه هاي اجرايي آزمايش و در محدوده كوچك تر به 
صورت كامل اجرا ش��ود تا ضمن رفع نقايص نسبت به بهبود و اصلاح 
آن اقدام شود. نوشتن يك قانون خوب به تنهايي هنر چنداني نيست، 
بلكه تدوين ساز و كار اجرايي آن اهميت ويژه دارد. در قوانين ما معمولاً 
اين مسئله به اين شكل اس��ت كه اول قانون تصويب مي شود و بعد به 
دولت و دستگاه هاي اجرايي مهلتي داده مي شود تا آيين نامه اجرايي 
آن را بنويسند. اين فرآيند بايد كاملًا برعكس شود. يعني اول ساز و كار 
اجرايي و انجام موفقيت آميز قانون مورد نظر صورت پذيرد و بعد متن 
قانون تدوين و تصويب ش��ود. اگر ما اين فرآيند قانون گذاري را اصلاح 
نكنيم، در آينده نزديك با تلنباري از قوانين به ظاهر زيبا و در عين حال 

غيرعملي مواجه خواهيم شد. 
انتشار آلاينده هاي هوا ناش��ي از فعاليت هاي شهري و صنعتي تقريباً 
جزء لاينفك زندگي مدرن است،اما خوش��بختانه اتمسفر موجود در 
كره زمين كم و بيش باعث رقيق ش��دن و حذف آلاينده ها مي ش��ود، 
مگر اينكه مقدار توليد آلاينده ها از توان تهويه و تصفيه طبيعي اتمسفر 
بيشتر باشد. بشر با اتفاقاتي كه در شهرهاي مختلف دنيا باعث مرگ و 
مير گسترده به دليل غلظت بالاي آلاينده ها اتفاق افتاد، متوجه شد كه 
نمي تواند هر مقدار آلاينده را وارد اتمسفر كند و از عواقب تلخ آن مصون 
باشد. از اين رو كشورهاي مختلف تلاش كردند تا مباحث آلودگي هوا 
هم از ديدگاه علمي و هم قانونگذاري در كانون توجه باش��د تا تلفات و 

هزينه هاي بهداشتي مرتبط با آن كاهش يابد. 
مشابه هر فرآيند ديگري، در صورتي كه ما كاري كنيم نتيجه آن را 
خواهيم ديد. به مثال هاي متعددي در ارتباط با آلودگي هوا در اين 
زمينه مي توان اشاره كرد. كاهش بسيار قابل ملاحظه سرب از هواي 
تهران، كاهش الياف آزبست و كاهش آلاينده منو كسيدكربن نتيجه 
اقدامات قبل است، اما متأسفانه در س��ال هاي اخير اقدامات مؤثري 
نظير از رده خارج شدن خودروهاي فرسوده كلًا تعطيل شده است. 
نوسازي و ارتقای ناوگان حمل و نقل عمومي كه ركن اصلي كاهش 
آلودگي هوا است نيز متأس��فانه وضعيت مناسبي ندارد. حال سؤال 
اساسي اين است كه چگونه با افزايش تعداد خودروها و اجرا نشدن 
راهكارهاي كاهش آلودگي هوا مي توان شاهد بهبود كيفيت هوا در 

شهرها بود؟
مطالعات و بررسي هاي اخير نشان مي دهد براي كاهش آلودگي هوا، 
به خصوص براي آلاينده ذرات معلق، افزايش س��طح اس��تانداردهاي 
خودروه��ا به تنهايي نمي تواند راهگش��اي حل مس��ائل باش��د، بلكه 
هدف اصلي در بخش حم��ل و نقل بايد روي كاهش ت��ردد خودروها 
متمركز ش��ود. به منظور كاهش تردد خودروها بايد اقدامات يكپارچه 
و منظمي ش��امل اس��تقرار كامل دولت الكترونيك، حذف مقررات و 
دستورالعمل هاي زايد، توسعه گسترده حمل و نقل عمومي و تغيير در 

روال و رويه هاي سنتي امور صورت پذيرد. 
در شرايط كنوني كه انبوهي از كارهاي به جا مانده و قوانين اجرا نشده 
و مشكلات وجود دارد، لازم است تا اقدامات پيوسته و اثربخش به جاي 
پرداختن به تدوين قوانين و مقررات به ظاهر زيبا اما غيرقابل اجرا مد نظر 

قرار گيرد. اين اقدامات مي تواند شامل موارد زير باشد:
۱( اس��تقرار سيس��تم گارانتي مادام العمر قطعات كنترل آلودگي در 
خودروها و موتورس��يكلت ها به منظور افزايش كارآي��ي معاينه فني 

خودروها
۲( ارتقای سيس��تم معاينه فني خودروها با بهره من��دي از اطلاعات 
ECU و ساير روش هاي مدرن به جاي اندازه گيري مستقيم آلاينده ها 

از اگزوز خودروها
۳( نظارت دقيق و مس��تمر بر آلودگي صنايع ب��زرگ نظير نيروگاه ها 
و واحدهاي صنعتي بزرگ. باي��د در اين صنايع سيس��تم هاي پايش 
برخط نصب ش��ده تا اطلاعات مرتبط را به صورت م��داوم در اختيار 

عموم بگذارند.
۴( الزام شهرداري ها به توسعه حمل و نقل عمومي كارآمد و گسترده به 

خصوص سيستم هاي برقي
۵( تعيين تكليف نحوه نظارت بر آلودگي موتورسيكلت ها كه در حال 

حاضر كاملًا رها شده است.
۶( تدوين مقدار انتشار سالانه به منظور بررسي افزايش يا كاهش توليد 
آلودگي در شهرهاي بزرگ. هر چند در شهرهاي كشور غلظت آلاينده ها 
سنجيده مي ش��ود، اما تحت تأثير توليد آلودگي و شرايط هواشناسي 
اس��ت. عملكرد هر دولت در مهار آلودگي هوا كاملًا متناظر با كاهش 
مقدار توليد آلودگي اس��ت كه اين موضوع بايد در عملكرد دولت ها به 

عنوان يك شاخص مهم در كاهش آلودگي هوا لحاظ گردد.
۷( توجه ويژه به اقدامات مديريتي و نرم افزاري )نظير دولت الكترونيك( 
به منظور مديريت تقاضاي س��فر و كاهش تردد مردم به دستگاه هاي 
دولتي و خدماتي. شايد بتوان گفت پاندمي كرونا ثابت كرد كه مي توان 
اقدامات اجرايي كشور را با نصف پرسنل وضعيت موجود راهبري كرد يا 
اينكه بخش قابل توجهي از نيروهاي بخش دولتي مي توانند دوركاري 

كنند و بدون تردد در شهر امورات كشور انجام شود.
۸( اقدام به از رده خارج كردن خودروهاي فرسوده كه قبلًا با مكانيزم 
واردات خودرو انجام مي ش��د، در حال حاضر كاملًا رها ش��ده و بدون 

برنامه اجرايي است.
*عضو هيئت علمي دانشگاه شهيد بهشتي

يوسف رشیدي* 


